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B e t æ n k n i n g  

- o v e r  forslag t i l  lov o m  h a n d e l s h ø j s k o l e r .  

(Afgivet af udvalget den 6. maj 1965). ' 

Udvalget har holdt 3 møder og har fra 
undervisningsministeren modtaget skriftlige 
svar på en række af udvalget stillede spørgs- 
mål. Besvarelsernes indhold vil i alt væ- 
sentligt fremgå af det følgende. Der er end- 
videre i udvalget modtaget en henvendelse 
fra Danske Studerendes Fællesråd. 

På et spørgsmål fra udvalget, om de stu- 
derendes råd kunne indføjes i lovforslagets 
§ 4 blandt en handelshøjskoles organer, har 
ministeren oplyst, at de i § 4, 1. punktum, 
nævnte organer har ansvaret for handels- 
højskolernes ledelse, og at det derfor næppe 
vil være rigtigt at foretage en sådan ind- 
føjelse. I de som bilag til lovforslaget op- 
trykte udkast til kgl. anordning er det i 
§ 9 nævnt, at de studerendes råd er den 
af handelshøjskolerne anerkendte repræsen- 
tation for de studerende. 

Ministeren har kunnet tiltræde, at der i 
lovforslaget indsættes en bestemmelse herom 
og stiller derfor nedenstående ændringsfor- 
slag. 

Udvalget har drøftet spørgsmålet, om der 
i kgl...anordning burde indsættes bestem- 
melser om oprettelse af studienævn. 

Det er i denne forbindelse oplyst, at der 
ved enkelte fakulteter og læreanstalter rent 
faktisk er etableret studienævn med repræ- 
sentation af professorer og studerende, og 
at denne ordning synes at virke tilfreds- 
stillende. Ministeren har givet tilsagn om, 
at han over for handelshøjskolerne vil hen- 
stille, at man overvejer at gennemføre en 
tilsvarende ordning. 

Spørgsmålet om gennemførelse af en ge- 
nerel ordning om studienævn ved universi- 
teter og andre højere læreanstalter behand- 
les for tiden i universitetsadministrations- 
udvalget, og det er fundet naturligt, at man 

afventer resultatet af òvervejelserne i dette 
udvalg, inden der udfærdiges bestemmelser 
herom. 

Det er endvidere på et spørgsmål fra ud- 
valget af ministeren oplyst, at spørgsmålet 
om de yngre læreres og de studerendes ret 
til repræsentation i de akademiske forsam- 
linger ligeledes er taget op til behandling 
i det ovenfor nævnte universitetsadmini- 
strationsudvalg. 

Ministeren har givet tilsagn .om, at han 
ved en tilføjelse til § 6 i udkast til kgl. 
anordning, jfr. bilag l og 2 til lovforslaget, 
vil tilvejebringe hjemmel for, at en repræ- 
sentant for de yngre lærere kan deltage i 

> undervisningsrådets møder, ligesom mini- 
steren vil henstille til handelshøjskolerne, 
at repræsentanter for de studerendes råd 
får lejlighed til at deltage i undervisnings- 
rådets møder, når der behandles forslag, 
der er stillet af de studerendes råd, eller 
ved andre lejligheder, hvor forslag af særlig 
betydning for de studerende er til behand- 
ling. 

Det er oplyst, at. der ved Københavns 
og Århus universiteter ydes de studerendes 
råd, der varetager visse opgaver, som ellers 
påhviler administrationen, tilskud til drif- 
ten af deres virksomhed. Ministeren har 
over for udvalget, givet udtryk for, at det 
vil være rimeligt, at en tilsvarende ordning 
gennemføres for handelshøjskolernes ved- 
kommende efter lovforslagets gennemfø- 
relse, og at han, vil søge bevilling dertil. 

Efter lovforslagets § 9, stk. 2, kan stats- 
kassen yde handelshøjskoler rente- og af- 
dragsfrie lån til opførelse, ombygning eller 
køb af bygninger samt tilskud til indretning 
af lejede lokaler. 

Ministeren har over for udvalget oplyst, 
/ 



597 Bet. o. lovf. om handelshøjskoler. 598 

at det er hensigten at søge gennemført 
regler om byggelån m. v. i alt væsentligt 
svarende til de for teknika godkendte regler 
i medfør af lov nr. 146 af 25. april 1962. 
Efter disse regler yder statskassen lån til 
hel eller delvis dækning af den del af de 
godkendte opførelsesudgifter, der ikke dæk- 
kes ved optagelse af offentlige eller andre 
godkendte lån. For statslånet gives der sta- 
ten oprykkende panteret i den bygning med 
grund og tilbehør, hvortil lånet søges, næst 
efter foranstående offentlige eller andre god- 
kendte lån. 

Udvalget har rejst spørgsmålet, om en 
han delshøj skoleafdeling kan tænkes tilknyt- 
tet en højere læreanstalt af anden karakter, 
og hvorledes forholdet til de eksisterende 
handelshøjskoler da vil blive. 

Af ministerens svar fremgår, at der prin- 
cipielt intet er til hinder for, at en handels- 
høj skoleafdeling vil kunne indgå i det, 
lokale samarbejde, der måtte blive etableret 
omkring et universitet eller anden højere 
læreanstalt. 

Da der er tale om handelshøjskoleafde- 
linger, er det imidlertid nødvendigt at be- 
vare det nære samarbejde med en fuldt 

udbygget handelshøjskole for at sikre den 
samme undervisningsmæssige standard. 

På et spørgsmål fra udvalget har ministe- 
ren oplyst, at det er hensigten i de tilfælde, 
hvor private foreninger ejer skolebygninger, 
hvor der drives handelshøjskoleundervis- 
ning, og som ikke efter lovforslagets gen- 
nemførelse måtte blive overdraget til en 
nyoprettet selvejende institution, at indgå 
en, lejeaftale med den private forening på 
vilkår, der skal godkendes af undervisnings- 
ministeriet. 

Herefter indstiller udvalget lovforslaget til 
vedtagelse med den af ministeren foreslåede 
ændring. 

Ændr ingsfors lag .  

Af undervisningsministeren, tiltrådt af ud- 
' valget: 

Til § 4. 
Som nyt stk. 2 tilføjes: 

홢Stic. 2. De studerende ved handelshøj- 
skolen repræsenteres af de studerendes'råd." 

Orla Møller. Dupont. Andreas Hansen, 
formand. 

Boye Hansen. Lysholt Hansen. ' 

Lund Jensen. Peter Jørgensen. Erling Olsen. , P. E. Eriksen. Henry Christensen. 

Poul Hartling. Jens Peter Jensen (Sorø årnt). Stæhr Johansen. Lembourn. ' . 

' I . Weikop. Helveg Petersen, 
næstformand. 

Morten Lange. 


